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國立中興大學 通識課程 教學大綱 

課程名稱 
course name 

(中) 初階長笛演奏與欣賞 

(Eng.) Flute 101: Performance and Appreciation 

開課系所班級 
dept. & grade 

通識教育中心 
General Education Center 

學分 
credits 2 規劃教師 

teacher 
通識中心 
呂承祐 

課程屬性 
course type 

必修 
compulsory 

授課語言 
language 

中文或英文

Chinese/English 
開課學期 
semester 

上或下 
fall or spring 

課程分類 
course 

classification 

109 學年度前入學新生適用 人文領域－藝術學群 

110 學年度起入學新生適用 統合領域－專業實作 

課程簡述 
course 

description 

本課程旨在引導學員進入長笛音樂的世界，培養基礎演奏技巧並提升音樂欣賞

能力。學員將學習正確的持笛姿勢、基礎氣息運用與發音技巧，熟悉簡單的音

階與旋律演奏，為未來進階學習奠定基礎。同時，透過介紹長笛的歷史、特色

及代表性曲目，增進學員對樂器和音樂文化的認識。 

在課堂中，學員將結合實作與欣賞，透過演奏小品、合奏練習及分析範例錄

音，培養音樂表達力與聆聽敏銳度。課程目標是讓學員能以輕鬆愉快的方式掌

握基礎長笛技巧，並能欣賞與辨識不同風格的長笛音樂，啟發學員對音樂學習

的興趣與熱情。 

This course aims to introduce students to the world of flute music by developing basic 
performance skills and enhancing their ability to appreciate music. Students will learn 
proper flute posture, basic breath control, and tone production techniques, along with 
simple scales and melody playing to establish a solid foundation for advanced learning. 
Additionally, the course will provide insights into the history, characteristics, and 
representative works of the flute, enriching students' understanding of the instrument 
and its cultural significance. 
Through a combination of practical exercises and music appreciation, students will 
engage in playing short pieces, ensemble practice, and analyzing example recordings 
to develop their musical expression and listening sensitivity. The goal of the course is 
to enable students to confidently grasp fundamental flute techniques and appreciate 
various styles of flute music, inspiring their interest and passion for musical learning.  

教學目標 
course 

objectives 

1.掌握長笛的基本演奏技巧，包括持笛姿勢、氣息運用及發音方法。 
2.演奏簡單的音階與曲目，並建立良好的音樂表達基礎。 
3.認識長笛的歷史、特點及代表性曲目，增進音樂文化的理解。 
4.通過實作與欣賞結合，提升音樂聆聽與欣賞能力。 
5.啟發學員對音樂學習的興趣與熱情。 
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1.Master basic flute performance skills, including proper posture, breath control, and 
tone production. 
2.Play simple scales and melodies while building a strong foundation for musical 
expression. 
3.Understand the history, characteristics, and iconic repertoire of the flute to deepen 
cultural appreciation. 
4.Enhance music listening and appreciation skills through a blend of practice and 
analysis. 
5.Inspire students’ interest and passion for music learning. 

先修課程 
prerequisites 

無 None 

六項核心能力配比（加總為 100%） 
The 6 core learning outcomes add up to 100% 

人文素養 科學素養 溝通能力 創新能力 國際視野 社會關懷 

50% 0% 10% 10% 20% 10% 
Humanities 

Literacy 
Scientific 
Literacy 

Communication 
Skills 

Innovative 
Ability 

International 
Perspective 

Social 
Concerns 

教學方法 teaching methods 學習評量方式 evaluation 

1. 示範與講解：由教師進行長笛基本技巧的

示範，搭配詳細講解動作與要領。 
2. 分段練習：將技巧與樂曲分解成小步驟，

讓學員逐步學習，建立自信心。 
3. 實作練習：提供充足的課堂時間讓學員練

習，並即時回饋與指導。 
4. 互動教學：安排小組合奏或同儕學習，促

進學員間的交流與合作。 
5. 音樂欣賞：透過範例錄音與影片，幫助學

員理解不同風格的長笛音樂。 
6. 反思與討論：課堂中安排學員分享學習心

得，並進行個別問題的討論與解答。 

1. 課堂表現（40%）：根據學員的參與度與練

習進步狀況進行評估。 
2. 個別演奏（30%）：評估學員對指法、音準

與節奏的掌握。 
3. 合奏表現（20%）：觀察學員在合奏中的協

調能力與整體音樂表現。 
4. 學習態度（10%）：評估學員的專注度與對

音樂學習的投入。 

授課內容（單元名稱與內容、習作/考試進度） 
course contents and homework/tests schedule 
 
單元 1：  
 
    課程介紹與目標說明 
    長笛的歷史與構造 
    正確的持笛姿勢與基本發音技巧 
 
單元 2：氣息控制與音準訓練 
 
    呼吸練習與橫隔膜控制 
    長音練習（音準與音色穩定） 
    簡單音階演奏 
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單元 3：基礎指法與簡單旋律 
 
    長笛指法圖解與基本音階學習 
    常見旋律與練習曲彈奏 
    個別指法困難點輔導 
 
單元 4：音樂表達與風格培養 
 
    音樂強弱變化與表達技巧 
    範例樂曲的風格分析與練習 
    簡單合奏樂曲排練 
 
單元 5：長笛音樂欣賞 
 
    代表性曲目欣賞（巴洛克、古典、現代風格） 
    名家錄音與表演分析 
    課堂討論：音樂欣賞心得分享 
 
單元 6：綜合練習與成果展示 
 
    個別及合奏表現練習 
    課程學習成果展示與回饋 
    未來進階學習方向建議 
教科書與參考書目（書名、作者、書局/代理商…） 
textbooks & other references (title, author, publisher…) 

1. Voxman, H. Rubank Elementary Method for Flute. Chicago: Rubank Publications, 1934. 

課程教材（教師個人網址請列在本校內之網址） 
teaching aids & teacher's website 
1. Cavally, Robert. Melodious and Progressive Studies for Flute, Book 1. San Antonio: Southern Music 

Company, 1956. 
2. Suzuki, Shinichi. Suzuki Flute School, Volume 1. Tokyo: Suzuki Method International, 1973. 
3. Voxman, H. Rubank Elementary Method for Flute. Chicago: Rubank Publications, 1934. 
4. Wastall, Peter, ed. First Book of Flute Solos. London: Boosey & Hawkes, 1983. 
5. Wye, Trevor. Practice Book for the Flute, Book 1: Tone. London: Novello, 1980. 
6. 自編教材 
https://oaa.nchu.edu.tw/zh-tw/ge-Introduction/page-detail.387 
https://yorklu.com  
課程輔導時間 
office hours 

另行公告 

 
 
 
 

https://oaa.nchu.edu.tw/zh-tw/ge-Introduction/page-detail.387
https://yorklu.com/

